

## 《日语（第二外语）》课程教学大纲

课程基本信息 (Course Information)					
课程代码 (Course Code)	JA220	*学时 (Credit Hours)	32	*学分 (Credits)	2
*课程名称 (Course Name)	(中文) 日语 (第二外语) (英文) Japanese (As a Second Foreign Language)				
课程性质 (Course Type)	限选				
授课对象 (Audience)	汉语言专业外国留学生				
授课语言 (Language of Instruction)	汉语, 日语				
*开课院系 (School)	外国语学院				
先修课程 (Prerequisite)					
授课教师 (Instructor)	单娟	课程网址 (Course Webpage)			
*课程简介 (Description)	<p>课程性质：日语（第二外语）是为外国留学生开设的公选课，它是以培养和提高学生综合运用日语能力为目标的实用日语技能课。</p> <p>教学目的：培养学生掌握日语基础知识，训练听说读写译的基本技能，培养实际运用语言的能力，丰富学生的日本社会文化知识，培养异文化理解能力，为进一步的学习打下坚实基础。</p> <p>教学内容：初级阶段语音及语法知识；文化背景及日本社会常识。</p> <p>教学目标：日语入门，有初步自学能力。</p>				
*课程简介 (Description)	<p>This course includes two parts.</p> <p>In the 1<sup>st</sup> part of this course, initial lessons introduce the Japanese writing system—the phonetic hiragana and katakana and the character-based kanji. We provide practice sheets for your own study of hiragana/katakana and focus on conversation skill in the class.</p> <p>Basic grammar is introduced. By the end of this course, you will know how to write your own name, introduce themselves, ask and tell time; use numbers, and learn about 30 kanji and a limited vocabulary (about 240 words) using present tense.</p> <p>Additional instruction on the basic structure of Japanese verbs; adjectives, adverbs, and forms of address. The vocabularies are based on daily life, work, play, etc.</p> <p>Then in the 2<sup>nd</sup> part, reading and writing all Hiragana and reading all katakana are minimum requirement. Students continue learning to</p>				

	<p>express likes and dislikes, make suggestions, introduce friends, and speak of daily activities in the present tense.</p> <p>You begin to learn how to use past tense, use comparatives and superlatives, and transition between present, past, and future. The themes of weather and the four seasons, hobbies and pastimes, sports, and family are used. By the end of this course, you will learn about 260 new words &amp; 30 new kanji and know how to buy things at store and order at restaurant.</p>
--	--

课程教学大纲 (Course Syllabus)

*学习目标(Learning Outcomes)	<p>1 学生掌握日语入门知识及基础阶段的语法，达到简单与日本人口头交流与书面交流的能力。(B6)</p> <p>2 具备基本功，培养一定的自学能力。(B7)</p> <p>3 保持对日本语的学习兴趣，保持对日本这个国家先进文化的学习热情。(B12)</p>
--------------------------	---

*教学内容、进度安排及要求(Class Schedule&Requirements)	教学内容	学时	教学方式	作业及要求	基本要求	考查方式
	语音阶段	12	讲解加训练	掌握发音部位及要点；掌握入门知识；按行按段背诵、默写50音图。	清音, 浊音； 长音, 促音, 拗音, 拨音 等发音及书写； 单词调型及语调。 学会日文打字及文件处理。	语音阶段测试
第一单元 (1~4 课)	16	讲解加训练	用日语做简单的自我介绍；完成简单的应用会话。完成课后练习二。	掌握判断句及存在句的基本句型及相关助词基本用法；掌握数词及人称代词的基本用法。	第一单元测试	
第二单元 (第	4	讲解	用日语叙述一天的生	掌握叙述句	第5课测	

	5 课)		加训 练	活；完成课后练习二。	的基本句型；理解自动词及他动词的基本用法；理解动词的各种分类；掌握一般现在时及一般过去时的时态。	试
<b>*考核方式(Grading)</b>	平时成绩占总成绩的 30%，通过出席率，单元测验，课堂表现，作业情况得出。期末成绩占总成绩的 70%，通过期末笔试考试得出。					
<b>*教材或参考资料 (Textbooks &amp; Other Materials)</b>	《中日交流标准日本语初级（上）》及《中日交流标准日本语》同步练习册 人民教育出版社 光村图书出版株式会社 2005 年 4 月第一版					
其它 (More)						
备注 (Notes)	根据校历会有进度上的适当调整					

备注说明：

1. 带\*内容为必填项。
2. 课程简介字数为 300-500 字；课程大纲以表述清楚教学安排为宜，字数不限。